
8. S U M M A R Y /ZU S A M M E N FA S S U N G
(by U.H. Humpesch)

Most of the apparatus used throughout the „Ecosystem Study Alten- 
worth“ has already been described elsewhere (e.g. Vollenweider, 1974; 
Downing & Riegler, 1984). This apparatus had to be modified for biologi­
cal sampling in the Danube so that it could function within the range of 
current, depth and grain size of the bottom substratum. The sampling 
devices, which can be recommended as suitable for sampling a large 
river, are summarized in Figure 7.1, which also shows in which part of the 
river the apparatus was applicable.
For qualitative sampling, e.g. to produce a list of species, to estimate the 
relative abundance and to calculate some community or biotic indices 
based on rank order or diversity, the following samplers are adequate:
•  Fast dredge for the bottom fauna.
•  Slurp-gun for the fauna of the bottom and the banks.
•  Colonization sampler for the fauna of the bottom and the banks.
•  Automatic, continuous drift sampler for drifting invetebrates.
For quantitative sampling, e.g. to estimate the number or biomass of 
plants and animals per unit area and use these estimates for comparing 
spatial or temporal differences in the populations using parametric tests 
to detect small changes in the water quality and those in rates of growth, 
reproduction and mortality, the following samplers are adequate:
for the free water zone
•  Deck-incubator for the phytoplankton.
•  Schindler plankton trap for the phyto- and zooplankton.
for the bottom zone -  coarse substratum
•  N2-freezing corer for the invertebrate fauna in shallow areas.
•  Petersen-grab for the invertebrate fauna in deep areas.
•  Colonization sampler for the invertebrate fauna in both, shallow and 

deep areas.

Fig. 7.1. Summary of information on methods of biological sampling in a large deep river, 
the Danube in Austria, showing the apparatus used (a) in fast current and coarse bottom  
substratum and (b) in slow current and fine bottom substratum. 1 = Drift sampler; 2 = 
Schindler plankton trap; 3 = Slurp-gun; 4 = Fast dredge; 5 = Petersen grab; 6 = N2- freezing 
corer; 7 = Colonization sampler; 8 = RINIMUCO- multicorer; 9 = „Box“ sampler. The arrow 
indicates the flow direction.
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for the bottom zone -  fine substratum
•  ,,RINIMUCO“-multicorer for the invertebrate fauna in shallow and 

deep areas.
for the bank zone
•  Echosounder for macrophytes.
•  „Box“ sampler for epiphytic invertebrate fauna.
•  Colonization sampler for the epilithic invertebrate fauna.
The basis of the recommendations made in the present study is a four 
year sampling programme on the Danube, but the results are restricted 
to a large, deep river. For other sites, a bibliography for samplers should 
be consulted (e.g. Elliott &Tullett, 1978,1983). More detailed information, 
including biota sampled, habitats sampled, types of sampler, basis of 
operation, form of data, limitations of the method, efficiency of method 
and logistics of sampling, is given in HMSO (1978; 1980a, b; 1982; 1983a, 
b; 1985). The comparative studies by Elliott & Drake (1981a, b), Drake & 
Elliott (1982,1983) evaluate fourteen samplers and recommend the most 
efficient ones for shallow and deep rivers.
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Zusammenfassung
Die meisten der in der “Ökosystemstudie Altenwörth“ verwendeten 
Geräte wurden bereits von anderen Autoren beschrieben, z.B. Vollen- 
weider (1974), Downing & Riegler (1984). Für die biologische Besamm- 
lung der Donau mußten diese Geräte allerdings den Gegebenheiten im 
Fluß entsprechen und daher verändert werden. Die Sammelgeräte, die 
für Aufsammlungen in einem großen Fluß empfohlen werden können, 
sind in Abbildung 7.1 zusammengefaßt. Die Abbildung zeigt auch in wel­
chem Flußabschnitt die Geräte verwendet werden können.
Für qualitative Aufsammlungen, Aufsammlungen also, deren Ergebnis 
auf eine Artenliste, auf die Schätzung relativer Abundanzen und die 
Berechnung einiger „Community“ oder biotischer Indices, die auf einer 
Rangordnung oder der Feststellung der Diversität basieren, beschränkt 
ist, können die folgenden Geräte empfohlen werden:
•  Fast Dredge für die Bodenfauna.
•  Bodensauger für die Fauna des Bodens und der Ufer.
•  Besiedlungssammelgerät für die Fauna des Bodens und der Ufer.
•  Automatisches, kontinuierlich messendes Driftgerät für im freien 

Wasser treibenden wirbellosen Tiere.
Für quantitative Aufsammlungen, Aufsammlungen also, deren Ergebnis 
die Schätzung der Anzahl oder der Biomasse der Pflanzen und Tiere pro 
Flächeneinheit ist, um die räumliche und zeitliche Verteilung der Lebe­
wesen abzuschätzen und darüber hinaus über parametrische Tests auch 
geringfügige Veränderungen der Wasserqualität festzustellen und 
Wachstums-, Reproduktions- und Sterberaten berechnen zu können, 
können die folgenden Geräte empfohlen werden:
für die Freiwasserzone
•  Deck-Inkubator für das Phytoplankton.
•  Schindler-Planktonschöpfer für das Phyto- und Zooplankton.
für die Bodenzone -  grobe Sedimente
•  Stickstoff-Gefriercorer für die wirbellosen Tiere der seichten Stellen.
•  Petersen-Greifer für die wirbellosen Tiere der tiefen Stellen.
•  Besiedlungssammelgerät für die wirbellosen Tiere der seichten und 

tiefen Stellen.
für die Bodenfauna -  feine Sedimente
•  „RINIMUCO“-Multicorer für die wirbellosen Tiere der seichten und 

tiefen Stellen.
75

© Bundesamt für Wasserwirtschaft, download www.zobodat.at



für die Ufer
•  Echomeßgerät für Makrophyten.
•  „Box“-Aufsammelgerät für die epiphytisch lebenden wirbellosen 

Tiere.
•  Besiedlungssammelgerät für die epilithisch lebenden wirbellosen 

Tiere.
Die Grundlage für diese Empfehlungen ist die Erfahrung, die während 
der 4-jährigen Aufsammlungstätigkeit in der Donau gemacht wurde. 
Deshalb beschränken sich die Empfehlungen auch auf diesen großen 
und tiefen Fluß. Sind andere Fließgewässer Ziel einer Beprobung, so 
sollte für die Auswahl der entsprechenden Sammelgeräte die Informa­
tion zu Rate gezogen werden, die eine Übersicht über das verfügbare 
Geräteinventar gibt, z.B. Elliott & Tullett (1978,1983). Weitere, detaillier­
tere Informationen mit Angaben über besammelbare Biotope, Type des 
Sammelgerätes und seine Anwendung, Form der Daten, Grenze und 
Effektivität der Methode und Logistik, geben die Arbeiten aus Fier Maje- 
sty’s Stationary Office, London (1978; 1980a, b; 1982; 1983a, b; 1985). 
In den vergleichenden Arbeiten von Elliott & Drake (1981 a, b) und Drake 
& Elliott (1982,1983) wurden 14 Bodensammelgeräte evaluiert und die 
für die Besammlung von seichten und tiefen Fließgewässern am besten 
geeignetsten empfohlen.
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10. INDEX OF APPARATUS DESCRIBED

Box for sampling epiphytic invertebrate fauna 
Colonization sampler 
C o re r -  N2.Freezing corer, shallow areas 

-  Multicorer „RINIMUCO“
Delta Area Measurement System
Dredge, Fast bottom
Drift sampler, automatic, continuous
Echosounder
Grab, Petersen
Incubator-Deck, measuring photosynthesis 
Plankton trap, Schindler 
Radiometer, Li-Cor 
Slurp-gun, deep areas 

-  river banks
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